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ne treba da uradimo ovo ato kaže g. đr. Sumenko- oije.   Stoga ja   mislim,   da će   najbolje   'biti, da   tu 
vic. Ja nisam protivan <la se [sbiere jedan odbor, ali stvar ispita V. sekcija. (Prhna se.)  Dakle gosfpodo, 
ja in.ilim, da ве taj odbor bira na način kako smo i onda se   bira za ovaj   zakonski   predlog   pododbor, 
dosad   to   radili:   da    izvršimo    kandidacijn,    da    po- koji  je   mdentican   sa   liivšom   petom   sekcijom.    (L.j. 
stignemo sporazum o sastavu toga odbora, pa onda Jovanović:   Pododbor  sastavljen   iz   lica   bivee   pete 
neka  taj (кМкн- podnos;, svoj referat,. sekcije.) 

Potpredsednik   df.  Svetislav    Popović:. Ja    sam Prelazimo,   gospodo,   na   dnevni   red.    \'a   dnev- 
mdelib,  da   izberemo   jedan   uži   ()dl..)r   е,<1  dvojice   tro- 'HMirje  redu:   ntvrdjlvanje <lnevno-   reda.   Od   stvari, 
jico. kao sto  smo dosad  tako   postupali po sličnim koje su pododbori svršili, mogao bi doći na dnevni 
koncesijama.  Ali  ako hoćete Siri  odbor, kao što želi ,<,<l zakonski  predio- ,, centralnoj  upravi,  a   takndje 
g.   Ljuba   .lovanovič,   ja   nemam   ništa protiv   toga   i '   zvesta]   pododbora   po   pitanju   davanja   koncesija 
odredjujem pausu od б minuta radi dogovora o kan- za iskorraćavanje vodenih snaga. To su stvari, koje 
didatima  /a ovaj ođtor. hi  se ™0d* stavl,l na dnevni  red. 

/лт               i                TI   i       i          ^ Liuba  Jovanović:   Za  -zakonski   predlog  0  cen- (Nastaje odmor. —  l'osle odmora.) ,     ,     .•'             •   ^    i   i     i •                              t-       -m   i tramoj  upravi  trebalb  iu  sa sporazumeti  s  Vladom. 
Potpredsednik   dr.   Svetislav   Popović: _ Nastav- jovail   Ojonović:   Sto  se   nas   tiče.   svejedno   je 

l.ia se sedrnca.  Po sporazumu^ koji je poetignut iz- koja бе se s|v,n. <(.lviti aa <ln(,vni n,;l .[Vl ,5to sp ti(-(l 
medju etranaka, predložena mi-je ova lista članova zakonskog  predloga   o   centralnoj   upravi,   potrebno 
za ovaj pododbor: gg.   Eadomir   Filipovic,   Jovan je, da Vlada dft pristknak   nato;   Kao   prva   tačka 

vic,_ dr.   T.   Simrak,    dr.   _11ya    Smncukovic, тпцп0 hl (1(и;| „,,  (Il|(.VIli  У1.л  zakonski  predlog koji 
Rajar, Nastae  Шгоп4 |  Jovan   O-jonovie. ]o pnni(,mi0 g. Predsednik. O to.m- je već spramlien 

flasujem, da je  ova  lista  primljena.           _             _ izveštai   i   razdeljen    članovima    Zakonodavno-    Od- 
Л što se tiče zakonskog projekta o svilarskoj i,orni '|\, -je jv<]nn princdpitjelno pitanje, koje treba 

služili   i   imapredjenju  svilarstva, ja mislim, da bi  za kao llirvo Ja  dodje na   dnevni   red. 
to   trebalo   izal.rati   jedan pododbor,   koji   bi   ispitao Potpredsednik  dr.. Svetislav  Popović:   Onda   Li- 
ta i zakonski predlog. Bmc 8tavilj na i<1n(-0- Beđnic3 kao vvvu ,,„-,,.„ (lll(lv_ 

Jovan   M.   Jovanović:   Trebalo   bi   videti,  da   li nog reda:   izveštaj pododbora  o pitanju koncesije za 
je to došlo  redovnim putem. if<koriščavanje   \-odeTiili   snaga;   a   kao   drus/a   tačka 

Potpredsednik   dr.    Svetislav    Popović:   Ja    mi- došla   bi   izveštaj   rododl.ora   0   zakonskom  predlogu 
slim. da će to ispitat; pododbor i podneti nam izve- o centralnoj upravi, 
staj o tome: da li je to podneto redovnim putem ili _   Time bi,   gospođo, đanaSnja   sediuca   bila   za- 
ne.   (Glasovi;    Neka   ide   odboru,    koji   je    sada    iza- ključona, a iduću bismo  modi  zakazati  za sutra  pre 
bran!)    Sekcije su  prestale  i   ja   mislim,   da  bi    naj- podne  U   10  sati.  (("'uje  Pe:   Onet nećemo  imati  k.vo- 
bolje   bilo.   da   ovu   stvar   uputimo   odboru,   koji   će ruma,  zakažite  za  ponođeljaik!)   Onda,   gospodo,   kad 
biti   identičan   sa  'bivšom  V.  sekcijom,  koja  je prcu- stoj) omasnost, da  neće biti kvoruma,  inolini Zakone- 
čila  predmet i  koja  je upućena  U  tu  stvar.  Ali.  ako davni Odbor za ovlašćenje da  шоцаг ićsmenim   puten* 

i ovanovic 
a.'nko 
'ro. 

gospoda   misle, da   ovo  treba da  ide  ovom   odboru, zakazati  sednicu sa ovim dnevnim   redom.   (Odobra- 
koji je  sada  izabran, sasvim  je  svejedno.   (Ljj,  Jova- vanje.) Onda, gospodo, zaključujem današnju sadnicu. 
nović:   Je li   to  bilo  u  V.  sekciji?)   To je  bilo  u   V. 
sekciji  i  ta  je  rezolucija doneta  na predlog V.  sek- (Sodnica   je  zaključena   uli   i   po  časova.) 

XI.. SKDNiCA. 

ZAKONODAVNOG ODBORA 
NARODNE  SKUPŠTINE 

KRALJEVINE 

SRPA. HRVATA I SLOVENACA 

držana 30. januara 1D22. д. u Beogradu. 

Prodsedavao predsednik Miša Trifunović. Gospodo, prelazimo na dnevni red. N'a dnevnom 
Sekretar dr. Pavle Cubrović. redu je izveštaj   pododbora  p   davanju   koncesija   za 
Prisutan   gospodin    Ministar   pravde   dr.    I.aza iskorišćavanje vodene  snage.   Molim   gospodina  izve- 

Marković. štioca, da zauzme evoje mesto. 
(Početak u 10 sati.) .      Jovan Gjonović:   Dozvolite,  gospodo, da objas- 

Predsedink  Miša Trifunović:    Otvaram 40.   re- llim Btvar. U tome Odboru  bilo nas je tri člana:   nas 
dovnu  sednicu.   izvolite čuti   protokol  poslednje sed- dvojica i treći dr. Laza  Marković. Ja  i gospodin dr. 
uice. baza Marković imali snio jedno mišljenje, a gospodin 

Sekretar  dr.   Pavle  Cubrović   Čita   protokol   39. ■|1^■•  Svetislav Popović drugo  mišljenje.  Clospodin  dr. 
redovne sednice. L.  Marković postao je ministar i sada sam ostao samo 

Predsednik Miša Trifunović:  Fma li kakvih pri- U iz većine  pododbora.   Kako  sam  ja opozicioniјш- 
medaba   na   protokol?    (Nema.)    Objavljujem,   da je slanik i ne želim biti  izveetilac, to ću samo pročitati 
protokol primljen. naš izveštaj. On glasi (Čita): 



XL. sednica — HO. januara  19i2. 169 

Zakonodavnom odboru 

m i 5 1 j c ii j e većine p o d o d L o r a o p i t a n j u 
d a v a n j a koncesije  za  i s k o r i 5 c e D j e   v O- 

C e n i ii  s n a g a. 

Povodom pitanja Mindetra Poljoprivreda od 8. 
oktobra 1921.  g.,  a  na  osnovu  odluke   plenarne  sed- 
oioe Zakonodavnog Od'bora od 18. o. m. caet nam je 
podneti sledeće mišljenje: 

1. Po ćl. 1JT. Ustava o davanju svih koncesija 
pa i ovakili koje imaju za predmet izkorišć-enje vo- 
denih snaga, doneče se naročiti zakon. D prvome delu 
OVOga propisa izrečeno je naeelo, da eu te prirodne 
snage državna svojina i da prema lome njihovo isko- 
rišeenje pripada državi. lr koliko ee i pod kojim uslo- 
vima i na koji način ■država ustupiti to svoje pravo 
jednom privatnom licu — fizičkom ili pravnom — i 
time mu dati neke izuzetke, korieti i prava po/.natih 
pod ukupnim imenom koncesija - - to zavisi, prema 
čl. 117. Ustava, od propisa  naročitog zakona. 

01. 117. da bi se bolje razumeo, treba dovesti u 
vezu sa čl. 176. Srpskoga Ustava, i'o tome 51. 170. 
povlastice (koncesije) daju se samo putem zakona i 
to za odredjeno vreme. Za svaku koncesiju bio je po- 
treban poseban zakon i o svakoj koncesiji resa vala je 
zakonodavna   vlast.   Ustavni   Odbor i   Ostavotvorna 
Skupština stali su na gledište, da je ovaka odredba 
suviše odsečna i generalna, kao ustavna odredba, pa 
su predložili, da se to pitanje reši na drugi način 
time, što če se ostaviti zakonodavnoj vlasti, da ona 
odredi način davanja koncesija. Time je Ustav stvo- 
rio mogučnost, da zakonodavna vlast prenese svoje 
ovlaščenje za davanje koncesije na nekog drugog, 
na pr. na nadležnost, na Ministarski Savet ili na ka- 
kvo posebno stručno telo, koje več postoji ili če tek 
biti obrazovano. Time je Ustav stvorio i tu moguć- 
nost, da se prave razlike izmedju pojedinih vrsta 
koncesija, po njihovom predmetu, kao i po njihovoj 
vrednosti. Sve to može Zakonodavna vlast da uredi 
putem zakona. 

ЛИ, dok se ne donese zakon o davanju konce- 
sija, kakvo je pravo stanje u ovom sadanjem medju- 
vremmul Na ovo pitanje sa gledišta Ustava može se 
dati jedan jedini odgovor, a to je, da do donošenja 
zakona 0 povlasticama, iste se mogu davati samo pu- 
tem specijalnog zakona. Ustav je ovlastio zakono- 
davnu vlast, da ona može. u slučajevima koje sama 
bude predvidela, poveriti i upravnoj vlasti, pod za- 
konom predvidjenim delovima, izdavanje nekih kon- 
cesija. Ali kako zakonodavna vlasi takvo ovlaščenje 
nije donela niti se zna da li će ga uopšte doneti, m 
.Ministarski Savet ni pojedini .Ministar, ni Kralj ne 
mogu davati nikakve koncesije. Davanje koncesija je 
isključivo pravo zakonodavne vlasti, sve dok ova 
sama   ne   uredi  to   pravo   drukčije,  na   osnovu   ovlaš- 
čenja koje ima po 51. 117. Ustava. 

II. Ministarstvo Poljoprivrede navodi u svome 
pismu, d'a je do Ustava bila praksa, da se koncesije 
daju putem ukaza. Prema pismu Ministarstva, svega 
dve koncesije date su na taj način, a to je i suviše 
malo, da bi moglo biti reči o nekoj pravnoj praksi, 
koja bi mogla imati snagu pravnoga običaja i biti 
obavezna kao propis  običajnog   prava.   Pored   toga 
valja  znati, da je  prilikom davanja  koncesija  za  isu- 
šenje Popovog Polja, u javnosti pala izjava sa više 
strana, da ta koncesija ne važi, pa je Čak od strane 
Ćele jedne stranke, koja je onda bila u opoziciji, U 
strankinom organu  »Samoupravi« data  izjava, da  ta 

koncesija ne vredi, jer je izdata neurednim putem. 
Za koncesiju iskorišćenje pada reke Kame nije nam 
poznato, da li je ona uopšte objavljena. Ali, obadve 
ove koncesije i druge ako bi ih bilo, imaju biti pod- 
vrgnute reviziji, u smislu propisa čl. 189i Ustava. 
Ustavotvorna Skupština je baš s obzirom na ovo 
prisvajanje prava od strane upravne vlasti, odlu- 
čila, da se sve izdate koncesije podvrgnu reviziii. 
Prema tome ne bi se moglo razumeti, da sad ponova 
pod režimom Ustava upravna vlast rezerviše jedno- 
strano i bez ovlašćenja jedno pravo, koje joj ne pri- 
pada niti po Ustavu niti  po kome zakonu. 

III. Zakonodavni Odbor može da daje mišljenje 
čisto informativne prirode, ali on ni jednim ustav- 
nim propisom nije ovlašćen da meritorno rešava pi- 
tanje ovake vrste. .Mišljenje /akonodavnoga Odbora 
ima dakle u prvome redu političku vrednost. Zatim 
prema ubedljivosti i kvalitetu svoje sadržine to mi- 
šljenje je jedno pravničke mišljenje. Više od toga 
Zakonodavni Odbor ne može primiti na sebe i ni on 
nema prava da stupi na mesto Skupštine i da rešava 
o davanju koncesija. To što je u čl. 13!). Ustava dato 
pravo Zakonodavnom Odboru da izvrši reviziju iz- 
datih povlastica, to je jedan izuzetak, koji se mora 
najuže tumačiti, pa i po tome izuzetku vidi se da 
krajna odluka pripada Narodnoj Skupštini, jer tok 
Skupština rešava, bez debate, prima li se ili ne jedna 
predložena revizija u smislu 51. 133. Ustava. 

IV. Na osnovu prednje izloženog smatramo, da 
se sve molbe za koncesiju imaju podneti u formi za- 
konsko.u' predloga, za svaku koncesiju potrebno je 
dakle odobrenje zakonodavne vlasti, t. j. Kralja i Na- 
rodne Skupštine. Zakon o davanju koncesija može 
predvideti izuzetke od ovoga principa, ali dokle taj 
zakon ne bude donet, nema drugog pravnog puta za 
davanje povlastica nego  u obliku  zakona. 

Zahvaljujući Zakonodavnom Odboru na datom 
nam poverenju mi ga molimo, da usvoji ovo naše 
mišljenje. 

Dr.   P.   Marković  s.   r. 
dovan   (ijonović  s.   r. 
Dr.   Laza   Marković s.  r. 

Od v o j e n o      miši j e n j e     d r.      Svet i s I a v a 
Po po v i Č a. 

Slažem se sa mišljenjem večine pododbora o ne- 
nadležnosti Zakonodavnog Odbora za meritornu od- 
luku pO stavljenom traženju (lospodina Ministra Po- 
ljoprivrede i  Voda. 

Ako bi Zakonodavni Odbor otklonio predlog za 
odluku, da se izjavi nenadležnim predlažem ovaku 

Od 1 u k u. 

Koncesije za iskorišćenje   vodnih snaga   imaou 
se izdavati do donošenja nOVOg zakona po tom pred- 
metu na način i po vlastima, kako je odredjeno u po- 
jedinim partikulaniim zakonima dakle na teritoriji 
Srbije po zakonu o vodama i njihovoj upotrebi od 28. 
12. 1878., u Hrvatskoj i Slavoniji po zakonu o vod- 
mim pravu, od 30. 12. 1890., U Sloveniji po zakonima 
od 15. 6. 1872., za Kranjsku od is. l. 1S72., za Šta- 
jersku i od 28. 8. 1870. za Korušku, n Dalmaciji po 
zakonu od 7. ;i. 187.'!., n Vojvodini, Prekomurju i 
Modjimurju po zakonu o vodama XXIII. : 1886., na 
Krku i u Kastavskoj opčini po zakonu od 28. 8. 
1870., u oblastima, gde  nema   zakona   po   lom    pred- 
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metu u Ornoj Gori i  Boani ima se poetuipati   preraii kao što sunce i svetlost jo stvar, koja je elobodna u 
ustanovljenoj pravnoj praksi. prirodi i ne može biti u svojini pojedinih lica, pa ne 

Svoj  predlog o'brazložiou   usmeno  u sedniei   Za- može biti ni U svojini države, sve donde dok ne bude 
konodavnO£ ()<lliora. proetomo omedjasena.   Haš sam  <lr.   I.a/.a    Markovie, 

Dr. Svetielav Popovio в. r. koji zastupa mišljenje većine pododbora u ovom pi- 
lv . .            .       ....    .     ,                    . •   r   i tanju, u svome Sietemu eradjanskog prava lepo je to 
Dakle, ovoje ^ljenje, koje вто potpieal   dr. ^ e           iy]n [ i/|1(,(i   ,        „„„.,, впада vodn 

Laza Markov.e i ja G. Svetielav 1 opovio ima o tome ^^ ^ kao ; ^^   m, ]|10?е <1л bu<1(, u sv()jilli 

svoje odvojeno mišljenje.                                 _     _ ni game državej dok 11(, bude prostorno omedjaSena. 
Predeednik Miša Trifunović:   (i.  Popović   ima z|)(il,. t01,.u u. vodne S11.ltr(, 1И,таји karakter državne 

Odvojeno  mišljenje,   i   ja   ga   molim,  đa   uam   to   svoje imovine,  nemaju  karakter državne svojine i  te  vodne 
mišijenje  prikaže. snage ne mogu da se shvate kao privatna svojina dr- 

1>г.  Svetislav  Popović:  Ja se  nisam   mogao sio- žaA'e   u    smislu    gradjanskog    zakonika,    nego   to    su 
žiti ва   mnenjem,   koje su   gg.  dr.    Laza    Markovie  i snage,  koje  imiju  da  služe   na   upotrehu svakoga  CO 
Gtjonović o ovom predmetu izneli iz razloga toga, sto veka. To nije državna imovina nego to su »res usui 
držim! da tO njihovo mnenje ne odgovara pravnom puhlico de-1 inatae«, javna dohra. To su dobra, ko- 
stanju stvari, a s druge strane držim, da je ono u јј,,,., ц,,,že da se služi svaki i nikoje ne uresi o neko 
protivnosti sa privrednim  interesima, 0 kojima treha državno   pravo  svojine,  ako   pusti   da   mu    eamae    ili 
voditi гаеипа. splav ide niz vodu nešen vodnom snagom.  Koncesija 

Ja ('MI prvo da govorim o pravnoj strani stvari, nastaje   onoga   momenta,   kad   državna   vlast,   kad 
Isimdište  za   rasmat ranje   veeine   pododbora   bilo mulle/.ni   državni    or^aii   odredi    upotrehu    te    vodne 

je to, da član 117. Vidovdanskog Dstava treha dove- snage i upotrebu t    vodno snage prizna prvenstveno 
•sti u vezu sa el.  176. Srpskog Ustava od god. 1908. ili isključivo samo jednom licu ili jednoj gruipi lica; 
Mfoje je mišljenje,  da  dovodjenje u   vezu tih   dveju Karakter   koncesije   za   isfcoriscavanjc   vodne   snage 
(nlrcdaha nije umesno iz dva razloga, i'rvo, što srpski leži     U    tome,    da    onu    vodnu    snagu,    koja.    bil    i 
l'stav od god.   1903;   nije    vreden  za   colu   teritoriju po   Lstavu   i   po   prirodi   same  stvari   imala   da   služi 
naše države   i  po  tom  elan   176.  srpskoga   l'stava  od svima  i  svakome, da  upotrehu  te  vodne enage  prizna 
l'.Mi.'i. ^od. nikako ne može da služi kao podloga pri isključivo jednome licu ili jednome krulil lica: i'ošto 
prosudjivanju   pravnoga  stanja   na   nOVO   oslobodjenoj se u  Ovakovim  slučajevima   radi  o  tome, da  se za po- 
teritoriji. S druge strane, l'stav od L903. ,цчн1. nemft jedina lica ili izvestan krug lica stvori jedan izuzetan 
karakter običnoga zakona, kao što taj karakter nema položaj, jedan  položaj  bolji  nego što ga imaju druga 
ni   Vidovdanski   Lslav.    Donošenjem   Ustava    \'idov- lica,   položaj  koji je  protivan  opštim   propisima,  koji 
danskog prestao je da važi u svojoj celoj celini Ustav su usvojeni u CTstavu i u zakonima, potrebno je, da 

L903. g. i u onom delu U kojem ga odredbe Ustava za   takav   slučaj   donese   svoju   odluku   zakonodavna (X 

Vidovdanskog derogiraju i ut onom  u  kojem ga no vlast, jer to sačinjava u sebi izuzetak od opstib рг« 
derbgiraju.  l'stav po svojoj zadaći ima da odredi nad- vnili propisa.   I  kad  u  našem   l'stavu ne hi  bilo odre- 
ležnost pojedinih organa u državi. I  l'stav od L903. daba o tome, da se.konceeije ne mogu davati ла drugi 
god, mogao je da odredi tu nadležnost na jedan način način, onda   bi  nesumnjivo  tačno  bilo  ono  što je  ve- 
a Vidovdanski l'stav na drugi način, i sada je pita- čina pododbora iznesla kao mišljenje odbora, bilo bi 
nje, da li su pojedini državni organi, koji su zvani po tačno da je za svaku  pojedinu  koncesiju  potreban 
l'stavu   Vidovdaiiskom   ili   po   l'stavu   od   1903., god., posehan  zakon. Ali  ustavotvorac pri   rešavanju ovoga 
da izvrše izvesne funkcije, da vrše izvesne kompeten- pitanja pošao je sa gledišta, da bi za nas privredni 
čije, da li su te kompetencije faktično i vršili. život a i za naš parlamentarni rod bilo vrlo teško. 

Član 117. Vidovdanskog l'stava odredjuje do ako bi ee moralo za evaki pojedini slučaj zakonodav- 
duše, da će se o rudarskim ili ma kojim drugim po- nim putom davati takva koncesija. I haš ^hog toga 
vlasticama doneti naročiti zakon. Toj odredbi l'stava je naš ustavotvorac tu stvar, koja je načelno zakono- 
treha dati interpretaciju. Tehnički e neugodno Sto davnog karaktera, ostpvio nama i prepustio, da se za- 
je u celi, da l'stav ima Što manje članaka, odredha kouodavmm puteni može staluiratl l dru-i organ za 
zadnje  alineje 51.   117.   l'stava donesena   U   istom   čla- davanje   koncesije,   a   ne  samo   zakonnd ;vni   Organi.  1 
„u   u kome su donesene i odredbe, koje se tiču dr- sad,  gospodo,  za   interpretaciju   cl.   117.   1 stava  je 
žavne   imovine.   Г   tome   je   pogledu   Srpski   l'stav   od jasno,  da   taj   član   glasi   tako,  da   se   mo/.e   redovnim 
1908. god. ispravnin. jer srpski l'stav od 1903. god. zakonskim putem ustanoviti nadležnost jednog organa, 
je posebno raspravljao pitanje državne imovine a po- koji će davati koncesije različne vrsto pa i koncesiju 
sehno  pitanje   Monopola  i  koncesija.   Koncesija  nema za   iskoriščavanje  vodne  sna,ue. 
karakter ustupanje državne imovine nekome, ono što Sad, gospodo, da se zadržim na drugom jednom 
je državna  imovina   i    što  se  ustupa    nekome    to    se pitanju, da vidimo da li je ta stvar do sada zakonskim 
ustupa po odredbama gradjanskoga zakona, a konce- putem   veo rešena.   Г   večini   pokrajina  naše. države 
sija ima karakter taj, da hoće pojedina lica ili pojedine ova   je stvar već rešena. Ona je  rešena  za  Srhiju  za- 
grupe  lica da  oslobodi   od   one   opšte   pravne   ПОГте, konom   od   28.  deeemhra   1878.   god.   0   vodama   i   nji- 
koja važi za sve ostale gridjane. Koncesija sadrži u hovoj  upotrebi.   Г   Hrvatskoj  i  Slavoniji  rešeno je 
s, hi egzemciju od opšteg pravnog propisa, ona na- zakonom o vodnom pravu od 31. deeemhra 1890, god. 
Čelno ne mora hiti i  nije načelno imovinski karakter. Za   pojedine   hivše  pokrajine   AusI ro-l'irarske   ona   je 
1   sJbog toga  odredbe   l'stava  O   koncesiji   spadaju    O rešena   različnim   zakonima  0   vodnom   pravu   i   svi   ti 
istom  članu   l'stava, U  kome spada  i   partija o niouo- zakoni    počivaju   na   tipičnom   zakonu   za    uredjenje 
polima, a nikako u one odredbe koje se tiču samo dr- vodnih prava, a  to je češki zakon, dolino za Grnu 
žavne imovine. (Ioni  i   Bosnu  to  pitanje  nije  zakonski   uredjeno,  ali 

Konkretno, radi se o pitanju davanja  povlastica mi   moramo  da   se   držimo   prakse   koja  je   ustaljena. 
za upotrebu vodnih snaga. Vodna snaga, onako isto     l'stav od  1903. god', nije promenio zakon o vod noni 
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pravu od 1878. god. nogo je stvar ostavio za zakone- dlažoin   U  skladu  sa  larkom  3.  mišljenja   većine  pod- 
<lavca, dla taj zakon о<1 1878. g. dovede u sklad sa od- odbora, da Zakonodavni  Odbor odkloni,   radi  svoje 
rodliama   toga   ustava.   Zakonodavac   modjutiim   nije nonadiežnostij.da donese bilo kakvu (neritornu o<lluku 
tome udovoljio j on jeostavio stanje kode je bilo, Pane po ovonie pitanju.  Г  kolika bi  Zakonodavni  Odbor 
sumo to nego na podlozi Vstava od 1П03. god., koji odbio da primi prvu odluku, molim, da Zakonodavni 
je proširen na Južnu Srbiju, a pozivom na elan 170. Odbor  primi  drugu  odluku,   koju  sam   podnoo   kao 
loga Ustava izdata je uredba <> povlasticama privre- svoje odvojeno mišljenje. 
Inih  preduzeea u  prmajedinjenim oblastima. Vc toj IVfmistar  Pravde dr. Laza  Marković:  Goepodo, 

■iredl.i od   10. marta   1914. god. kaže se izrieno prema j ,   niisl'm, da   |0  izlišnu  da  govorim,   posto   je  g.   Po- 
odredbama iz elana 176. Fstava: koncesije pojedinim \)0V^ ,Л||1 utvrdio, da   je mišljenje većine 'ispravno, 
privrednim preduzooima u prisajedinjenim oblastima (\.л Zakonodavni Odbor po svojoj današnjoj  funkciji 
daju ^с samo putem Kraljeve Uredbe i na odredjeim п;је па<11е|а11 fa ovakva pitanja reaava. Ja mogu đa 
vreme.  Dakle srpska je Vlada 10. marta 1914. god. kažem, da  u  tdliko рге nije nadležan, sto svakome 
izdii.i   ovu   uredim   i   stala   na   stanovište,   da   se   na v\.[[nl   vlade  Stbji   otvoren   put   da   Skupštini,   koja   je 
osnovu Ustava od 1903. godine u vezi sa članom 176., па ffkupu, podnese ebodne predloge i za ovu i za druge 
koncesije   mogu   da\ati   ne   earao   zakonskim   p\itcm, koncesije. 
nego da može bili pravno stanje po"kome se mogu predsednik   Miša Trifunović:  Gospodo, izgleda 
davati kon^sijei po domgim organima a ne eamo d    .„isiVnj..   većino   Zkkonodavnog   Odbora   prima 
po  Narndnoj Skupstm.j uz kraljevu sankciju. Pa i ,,:,,,„„„; ,|a ,-,„ baviti na glasanje, jer meni se čini 
onai slučaj, ko,,, pommje mišljenje jećine^jer da je ,;|a j(, mi,,;(,nil, V( •;,„, Zakonodavnog Odbora, da Za- 
pro.zveu  neraspoloženje, uzemlji  i  koji je izazvao копоаа,то1 Odbor ne može prstupiti reŠavanju ovoga 
kritiku i diskus,,,, političkih stranaka i taj slučaj ne Наф   ;,,,. ј(, ,„ Шји&у0 ,,„,„.„ zakonodavne vlasti. 
stoii  onako  kako  izgleda,  misli  o  njemu veema  jiod- '      "      '          .v.,'                     ..         .,,. 

ii          f   т       <<.i(>   -r  -i non         i   : J         4    i„     „ Marko  l-iiuncic:    Ovde    mi:'    unslienie    vecne odbora. Lrodme  1919. ni   1920, god, izdana ie konce- ....         ' ■             ,    .        .■'..         •'    ,.    пл .. 
•     »■        ■     i>              i,   ]•'          .„ •■     •••  т>  sekciie,   ima    mesta    razlozima   koli   su   pali.    I'rz ni, sna  za isušivanje  ropova   rolja  na tentonii   liosne. .      ;,  ,     „  ,        ,            ,,,,        •        ,    ,    , 

,'-■••       'i                     ,   '•      •   i ,i    * j     •    j da odluka Zakonodavnog ()( liora ima da bude prosta 1  ta cinienica, da    e tu  povdasticu  izdala  fadaina de- '              ,.,./,         i       •   ,чп            i    •     i 
i      , 'i        ii,     IM     ■              ,1                        ,••      i    • i   da  se  kaze da   /akouodavni   Oduor   nalazi,  da   ni|e mokratska vLadla, lula   ie  povod da  su se parlne, koie ,          .         •        ,                                 ,                .     ,• 
, ■,                ■     •,                         i,--'- nad czan   ila\ati   odgovore   na   ovako    postavljena eu   lule  u  opoziciji,  izjasnile   protivu  ove  koncesiji«  i .       .                                                                                , 

tada   je  i   u   Samoupravi   taj   akt   vladin   podvrgnut ''  ' '■''' 
krifei.   Medjutim, gospodo, ova  je koncesija bila  is- "r.  Ante  Dnlibić:  Ja  misi m, da   se  u  ovome 
tekia,  ona   je  bila   vremenom   ograničena   i  kasnija izvoštaju od strane većine pododbora zaboravilo  na 
vlada. Ona  kOja  se zatekla  onda, kad   je ova  koncesija ,|'111   |:;,■   l  *№*<   l'"   kome  osta.jil   U   vazimsh   svi   za- 
Irebala da istekne, bila je vlada, u kojoj nije bila za- bonski propisi, koji vrede u pojedinim krajevima dok 
slupljena   stranka,   koja   je   koncesiju   izdala,   već   je se  ne donesu   nov:   zakoni.  Га   posto. JOSUlje donesen 
U  vladi  bila druga od velikih stranaka, koje su danas zakon,  koji  co   cešltl   ova   pitanja, ja   mislim,  da   mi- 
п   vladi  i  ta  druga   vlada   interpretirala   je ■pravno s,.i'-'"ie većino nije opravdano, jer mi  imamo  stare 
Stanje po  toj  koncesiji  tako, da  je  tu  koncesiju, koju zakonĆ,   koji   JOŠ   postoje   u   pojedinim   krajevima   sve 

■je   ranija   vlada   bila'izdila,   priznala   i   odobrila. dotle, dok  se  ne donese drnu;  zakon.   Inače se slažem 
.           v sa predlogom, da Zakonodavni Odbor nije nadležan. 

To su bili razlozi, koji opravdavaju ono sto sam ...       ,„ ,„          • -     /->   i      -             ,.: ...                           •   '        ■           -i                   i Predsednik   Misa    Inhmovic:   Onda   ćemo   pn- 
ia   ranile  kazao   po  OMII  stvari,  na   ime <t i  se  za  da- -.■      ~         •     тг    •          .      i              •    ■      --li^r.;« •'.,■'          ..    .'          , •'       .      ,        ,.           .  .  .    ,. stupiti  resavanin,   Ko   ie za  to, da se  primi  mišljenje 
vanje koncesija  imenuju  oni  zakonski  propisi  koji su ,     ,,   ,         ,       ■  ,л1,          ••          ц  v                     n  ,    ,,, .    •'            .      .•                     i        i-          • •        •    •   , <a   Zakonodavni  Odbor mie madlezau   promil   l slavu, danas u vaznoeti, a to su zakonski propisi, koje je sam .       .             , ,   ,      .          .  ■      ,.       v ,  '     т,            <л i ,,                                      .„.    •    i    •     •         j„„*„ sto  ie u siistm1  mislpmie vecme Zakonodavnog Od- pododlmr   naveo   u   svom   niisl|en)u   koie   je   pintnelo ■'               ...       ,■'.■'     .       .             .          ,      ,,,..,„ 
.,   ,         ,                ,.,,           ri       '•      ,      •     •    ,        i„   .-i bura, neka   izvoli sedeli, a   ko    e  protiv  neka  ustiine. Zakonodavnom  Odboru.  1    onim  krajevima, gde tih .'•    ,   \  .ч,-    ,-   ■         ,    •        ••      -/ i   „, i,,  ,, w. ,       i-i              •                      -i       i   -•            ,„,11 ,,.,, (Svi  se,de.)  Objav iiiiem, d i   je   vecma  Zakonodavnog zakonskib   propisa   nema,   ima   da   sluzi   za   rpodlogn ;      '                     ■       ■'   ■'    .          ■'   .„..     .          ..        ,     .    , 

.  т   ■'                         i       ■ i                            ,.„i.„, Odbora  lednogiasno j)rimila   nuslieiijc  vecme,  to jest pravo, ustaljena pravna praksa i to ne pravna praksa ,,  ,   •    ,      • гли         ■■        n «       i      i    •      „ .,. ',,■.,.         т   '                                       п „'   !.„■ da  /akouodavni  Odbor  nije  nadležan  da  ulazi   u ovo od   ove dve   i   tri   godine,   nego   pravna   praksa   koja '      .                                      ■' 
postoji   već desetinam i   godina.   V  Posni   i  TTercogo- pitanje.                                                         ,   -,       i ■.   . .       n       •  /ч    •■ j                            i           •■    ■     „n Piadaz'mo,   gospodo,   na  drugu   tacku  dnevnoga vini i  u Ornoj Gori davane su ove koncesije i 7)re 
no što je došlo do oslobedjen ja i iijeduijenja i pravna redi.   Pre   negO   što   predjemo   na   drugu   tačku, dojiu- 

i, ч o    c < os o <io osiooe<cn  a      u eirn еи a   i    oa\na .           .            ■                   ».•       j                 i   i -     •       -i   •     .,,1 
,                     •,     ••      ■'    •'        •,   ••   лг i:.,l;     ,-o štite mi da vara saopstim da sam doluo izvestaje o<l praksa po tim prtanjima tamo postoji, Medjutim ja i       .        ,      ,             n ',   ..        1     r/   , i        •  r- n •• li   s„      l„  Anln       јккOdbora    za     рг 'avanje    zakonskog    predloga    o držim, da /akouodavni Oillmr nije nadležan da daje '    '           ...    . ' .             'ki   • i i        ■  i>       ..^i-,,,,, 

mišljenje takve vrste kako se od  njega traži. Nije ^kploaaciji ribolova na Ohridskom ;.Preapan8kom 
nadležan zbog toga, Sto su  Eunkcije Zakonodavnoga ^eru i stavicu ga na dnevu, red na jednoj od idućih 
Odbora tačno opredeljeno u samome Ustavu i rad Za- Sedn'.ca.        J ,.     .                   ,    .         .„   :„,.,-,,■„ 
konodavnoga   Odbora je cisto zakonodavni  i   može da Druga   lacka dnevnoga   reda  je  juvties    zu s aja 
se kreće samo  u  onim  administrativnim   funkcijama, pododbora 0 naertn  zakona  0 centra.noj  upravi,   lm, 
koje su u neposrednoj vezi sa Zakonodavnim radom. ceo g. Ministar i ravde. 
Posto Narodna Skupština u ovome pitanju ne bi bila Ministar  Pravde dr. Laza Marković:   Gospodo, 
zalkonodavnogl   karaktera,   ona   bi    zaista   imala   onu ja   sam   liteo   da   skrenem   pažnju   odboru   na   jednu 
važnost,   koju    imaju    razlozi    koje   bi    /akouodavni stvar koju  ne treba da  izgubite  h vida,  na   ime kad 
Odbor mogao .ka tu odluku da donese. Medjutim takvo su   pojedhio  uredbe  poslanei Zakonodavnom  Odboru 
doneseno resenje ne  bi bilo  jedno  nadležno rešenje, da ib on pretrese, izmeni, primi odnosno odbaci, onda 
ne bi bilo rešenje   autorizovane   vlasti i   zbog   toga su  one  uredbe, koje govore o  ustrojstvu  pojedinih 
ono,  ma  koliko da   je  ugledno'telo koje to rešenje Ministarstava; rezervisane i  ne ispitane, jer se oče- 
donosi,  ono  bi   moglo biti podvrgnuto kritici,  ono kivalo, đa   će  zakon   o   uredjenju  centralne   uprave 
nije  neoborivo i  mogje bi  vlasti koje  imaju da ga biti u vezi sa tim uredbama pretresen, da senaneki 
primene — đa ga ne primene. Tz tih razloga ja pre- način  postigne jedinstvo i  eventualno da  se izvrši 
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lefornia   u   organizaciji   Mihistaretava,   kako   jo   ta kome uvjerenje, <la mi  imamo tu ovratu odluku da 
organizacija   uvedena   putem   uredaba.   Zakonodavni itedimo  i da   uspostavimo  tu   ravnotežu.  Sto  će  se 
Odbor nije medjutim uspeo, nije imao dovoljno vre- reći u svietu, kad se na pr. kod nas za jedno  Mini- 
menida te uredbe o uredjenju pojedinih Ministarstava starstvo   Narodnog   Zdravlja   stvara   jedno   posebno 
ispit;;   i  sve   te   uredlie  zato   postale   su   zakonom,   da ministarstvo,   •doeini   dve   vidike   upravne   grane   kao 
mislim, da bi bilo dobro da prilikom pretresa ovoga što su saobraćaj i posta ta se ministarstva  spajaju, 
zakona   o   nredjenju   centralne   uprave   razmatramo Ministarstvo Socijalne  Politike nema smisla da  po- 
jedmovremeno i te, sada kao zakon važeće, uredbe o stoji, ako mu se ne doda Ministarstvo Javnog Zdra- 
uredjenju ipdjcdinih   Ministarstava   i da  ili  ovom   pri- vlja.   Ministarstvo   Šuma   i   Kuda   je   male   I   taj   rad 
likom   ili   'zmenimo   iii  depnnimo.  (dni   mi   se, da   bi Ministarstva Šuma i  Kuda može da apsorbira S jedne 
ovaj zakon o mvdjeiijii centralne uprave ostao krnj, strane Ministarstvo Poljoprivrede, a s drug^ strane 
ako se  ne  bi postigle  izvesne  reforme,  koje su  po Ministarstvo Trgovine. Ja ću jos o  tome  prikazat' 
moinr   ličnom  slivatanju,   vrlo   potrebne   a  pogledu naš predlog, ali  sada treba da učinimo jedno delo, 
(iviii uredaba, odnosno zakona o nredjenju pojedinih za koje će biti svaki uvoren da se teži za tim, da se 
Ministarstava.   Ja  bih  zato   predložio,  da  se jednoj pristupi onoj prištednji, koja nam je silno potrebna 
sekciji Zakonodavnoga odbora poveri; da ena prouči u našem državnom gazdinstvu. 
uredbe   O   uredjenju    pojedinih    Ministarstava    i   da Kiedsednik Miša Trifunović:   ima  reč gospodin 
posle  toga  podnese  konkretan  predlog za  ujednaeenje AngjeliĆ. 
tih organizacija  i za  eventualno  uproaćenje admini- Pavle  Angjeiić:   Ovo  što  je  gospodin   Dulibić 
stracije u pogledu ove čisto tehničke strane. Kao što naglasio, o tome smo već đipkutovali. Ono što je go- 
zuate,   uredbe   O    ustrojstvu    pojedenih    Ministarstava spod'n   Ministar   Markovie   rekao,   to  je  suština,   koju 
su   pravljene   jednostrano,   u   svakom    Ministarstvu ]n\ tr&ha da rešimo ovde, to su pitanja uredbi o ure- 
piriie;   posebnim   pogledima  onoga,  koji   ih je  izra- djenju Ministarstva, koja su postala zakon s obzirom 
djivao, bez dovoljnog proučavanja opsteg  pitanja o na 0VMj projekal zakona o centralnoj upravi, Tačni 
potrebi   reformu  naše upravne struke,   1  zato  ima  i su  tpogledi   gospodina Ministra, Markovića, da   one 
runo M :iiistarst\-a. puno   nad!: št ;i\;i   i   puno odel j"n ja. uredbe    odnosno   one   zakone   treli;;  dovesti   u   saglas- 
koja  l1   se mogla  ili spojiti  u jedno, ili eventualno nosi sa ov;m zakonom o centralnoj upravi, a njegov 
eak i ukinuti. Mislim — kao što rekoh i to govorim | r dloT, da se izalu re jedna sekcija, bio bi nedovoljan 
čisto lično u svoje ime — da bi ovo bilo vrlo potrebno da to izvrši. Postoji jedna drugia mogućnost, koja će 
i da ■(■ to u skladu sa ranijom odlukom Zakonodavnog sama dovesti do željenog cilja koji  je gospodin   Mi- 
Odbora, da se odloži razmatranje onih uredaba, koje nistar   istakao,  a   to  je  rad   finansijskog  odbora.   lT 

su  posljo .postale zakon  i da se razmatra to u  vezi koliko mi je poznat  rad toga odbora, tamo je posao 
si   ovim   predlogom   zakona   o   uredjenju   centralne podeljen po sekcijama i pojedine su sekcije upućene, 
uprave. Ako bi nastala bojazan, da se zbog toga ne da  sa dotičnim   ministarstvom   iznadju  pul   i   nač:n, 
uspori  rad Zakonodavnog Odbora  po ovom  pitanju, đa Se nepotrebna odelenja  Ministarstva  ukinu  i da 
ja bih  predložio, da si; toj sekciji ostavi jedan  vrlo &в na  taj   način   izvrše  uštede  u  centralnoj   upravi. 
kratak   rok   od   -   ili   ''1 dana, da   U   tom   roku   ima  da Ako mi  prrdjemo samo na  to, da  mi o  lom   nrojektu 
ispita ove uredbe i da ih onda iznese pred Zakono- 'iznesemo što je predložio taj odbor, to je dovoljno 
davni Odiior. ZB rad finansijskog odbora i da sve uredbe, koje su 

Predsednik Miša Trifunović [ma  reč g. dr.  Du- postale  zakon,   uredbe  o   uredjenju   pojedinih   Mini- 
lihić. starstava, da ih po 61. 13. ovoga predloga zakonskoga 

1 »r. Ante Dulib'ć: svrha je ove zakonske osnove, imaju da zamene nove uredbe, koje će podeliti po- 
koju nam je vlada prikazala i koju je pododbor sa jedina Ministarstva na odelenja. Onda nema potrebe 
nekim izuzecima! pronljenama usvojio,da se ujodnači za biranje neke. sekcije iz Zakonodanvog Odbora, 
državna uprava; ali mi sfe oinij daše na taj način neće koja bi to naročito proučava'a, već treba to pitanji' 
ciij  postići.  Prigodom našeg ujedinjenja stvoreno je ostavili, da   sam   Financijski   Odbor  Omogućavajući 
ovde   mnogo    Ministarstava   i   ko   poznaj«   mehanizam pojedina   odelenja   na   osnevu   Imdžnta   stvori   mogUĆ- 
državne   uprave,   zna,   da   kad   se   stvara   jedno   nad- nost    gospodi    ministrima,  da   propišu    Uredbe   posle 
hštvo.   da   se  onda   stvaraju   pri   tome   i   još   neka   po- OVO« zakona,  a   mi  da   na  osnovu  Čl.   13.   projekta  do 
irelma   odeljenja   i   na   taj   način   sesamo  ipovečavaju nesemo   ov ij   zakon   o  Centralnoj   upravi,   l'   toliko  će 
državni izdaci. Neću reći, da Su se stvori! a tolika mi- Zakonodavnom Odboru  biti  olakšan  posao, da  hule 
ni terijalna   nadlestva   nsle 1   nek- megalomanije   ili sto pre g^tov sa budžetom, jer во tamo povela   reč, 
drugih   osdbnih   motiva;  jer sam   uvjeren, da   je  to da  se zamoli  Zakonodavni  Odbor,  da  bud«  sto  pre 
uslijedilo samo usljed onojj  psihološkog пбко« mo- gotov  в  tim  zakonom,  kako  bi  se  u  budžel   mogle 
menta,  koji  jedo  tada   vladao.   Г   patu   se  tmlogo  tro- uneti   ušti de,   koje   su    neophodno   potrebne   za    naše 

•šilo   i   taj   je   -istem   tnjae   dalje   i   trajao   je   još  do državno  gazdjnstv  .   Stoga   molim,  da  se   ie   pristupi 
danas.   Mi   smo   sada   došli   do   spoznaje,  da   tU   stvar izlioru  te  naročite  sekcije,  nego da  se  pristupi disku- 
treba   urediti,   došli   smo do  spoznaje, da   je   ratom siji  u pojedinostima ovog projektu odmah sada. 
narod i država osiromašila i to ne samo naša negp i Predsednik Miša Trifunović:  Ima reč gospodin 
druge. Ova zakonska osnova dokazuje, da smo došli Jbvahović! 
do takve spoznaje i sada gledamo kako će se uravno- Jovan  Jovanović:1 Gospodo,  ja   mislim, da   bi 
teždi naš budžet.  Kavnoteža u hudžein nije moguća trebalo  primiti  predlpg gospodina   Ministra   Marko- 
radi   mnoštva   raznih   prilika   i   okoinost'.   koje   ne   ču vica,   da   se   o   ovom   pitanju   najpre   u   jednoj   sekciji 
ovde da istaknem.  Ali  ipak  mi  mažemo nešto uspešno sporaznmemo  i   pret i'esemo sve  uredbe  koje se odnose 
postići   i  možemo svietu da dokažemo, da smo  voljni na   Ministarstva.   Mi   to   nismo   mogli  da   učinimo   U 
da   tako   radimo   i   Upravljamo,  kako  ćemo   uspostaviti onom   vremenu   zato,   što  je   hilo   rešeno  da   se   sve   te 
ravnotežu  u   našem  budžetu. Sa  ovakvom osnovom  mi uredbe   ostave   na   'stranu    kad   dodje   Zakon   0   cen- 
nećemo taj cilj postići.  Mi  moramo da ulijemo sva- tralnoj upravi. Ja  bih dopunio   samo ovaj   predlog 
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gospodinu   Ministra Markovića   U  toliko,  eto  no  bili odredba n  Finansijskom zakonu, onda Je to, gospodo, 
pododboru ostavio tako  kratak rok i što bili ga pro- vrlo  idjava stvar.  (Dr. Šećerov: Zakonom.) 
Airio.   Kad  bismo primili predlog gospodina  Angje- Gospodin Šećerbv mi  kaže zakonom.  Gospodo, 
lipa, onda  bi   ta  stvar ostala  nerelena   možda još dva zna ee šia je zakon. Zna  se kako zakon  postaje, kako 
— tri meseca  i mi  ne bismo  mogla  ono izvršiti što ве predlaže i  kako se usvaja.  Gospodo, zna se kako 
je   nama   poverimo   ovde,   ne   bismo   imali   jedinstva   U postaje    kako   se   predlaže   i   kako   glasi    Kiliansijski 
radu  i  ч  pogledima.  Zato  bili   bio mišljenja, da  se zakon  i 5ta se u  F.'naneijski zakon  utrpava: mnoge 
odredi   iz  Zakonodavnog Odbora jedan  širi   pododbor, stvar:     priv гетепод     karaktera,    koje    debij.ijii    širi 
koji   bi   imao   n   roku   od   10  dana   ili   dve   nedelje  da značaj, To je jedna  nepravilnost.  Хе možete vi jednu 
'•vrši  eelu  tu  stvar  i   iznese je  kao  gotovtl  sa  svojtu ustanovu,   koji   je   kao   stalna    usliinova   jednim   re- 
izveštajem pred  Zakonodavni Odbor. doVnini zakonom zavedena, jodnim   privremenim  za 

Predsednik Miša Trifundvić: Ima reč gospodin konom kao Sto jo Finansijski zakon, koji vredi eamo 
Ljuba Jpvanović. za  godinu dana,   ukinuti.   Kad   se  zakonom  osnuje 

Ljuba  Jovanović:   Dakb-,   ja   mislim,   gospodo, ■i(,'la11 un'tverzitel ili fakultet, to je uneseno u Ustav 
da  predio- gospodina  Markovića,  ministra  ima raz- ^ао slaJna ustanova a je li dobro ili nije to je druga 
Loga.   Kakve   su   bile   prilike da   su   sve  one   uredbe   0 8tvar-   S;l11   -i1'   ,,V'l.i   ['*tny   Utvrdjen   i   ozakon.jan   i   ja 
ui-trojstvu    .Ministarstva   ostale   i   mi   se   svi   slažemo, ';lm  Z:l  to''da  lll!  tfl.i  '  s,'lv CUVamo  i s desna   i  s leva 
da to nije dobro i da se i na  praksi  to pokazalo  u i  u чфт krilu.  Mi  koji smo nekakvi  branioci,  no 
radu  tili   Ministarstva  U   poslednje  vreme, a  i   po skn- možemo ga odbraniti  m od gospode s leva  ni s desna. 
poći  koja se  taUdje  posvedoeiia  abog onih   velikib 'l(,k   prema   njegovim   odredbama   olako   postupamo, 
plata  i'zbo"- velikog  personala,  koji  se natrpa)  po -,;l  ll"('11 <i;i  kažem, da ee  Finansijski odbor pogrc 
Ministarstvima; da to stanje ne trei,a da otme.  Po šiti " & m' mo«u verovati da će Narodna Skupština 
Ustavu   mi   to   možemo   menjati   zakonom,   ali   bi   ovo Uevojltl   I   takav   predlo-   k mansijsko- o<lbora   primiti 
bila   i(dna  prilika da  se  uradi  ono, što se  nije  mog'o "   <]:l    Pintmsijekl   odbor   pojedinim   (Hlredbama   nk'da 
uraditi do  2S.   januara,  kako  bismo   usvojili   u   prin- ano  što в.0  mt>že s;"""  О^сшт  z ikonom  ukidati. To 
(dim misao Ministra gospodina Markoviea. da moram ir sporedna stvar koja je došla  povpdom gospodina 
izjavili   i   žao   mi   je,   što   se   ne   bili   mogao   složili   sa Aiigjoliea   i   oi.avešt'.mja   -ospcal na   Seeerova. 
gospcdinom Angjelićieni, da se ta stvar ostavi Pinaii- iVe-o da se vratim   na  ono -lavno. Ja, dakle, 
sijskom Odboru. Ja se bojim, gospodo, da ćemo mi mislim, da  ulazi  u naš posao; jer smo se time i do 
sad   u   prihvaćanju  teže  mnoge dobro stvari  svršiti, sada   bavili, da dopunama  ovog  zakmisko-  predloga 
da ćemo se ograničiti na  neke principe, koji  imaju o urćdjenju centralne uprave izmenimo ono što na- 
svoga opravdanja u velikom iskustvu starijih  "arla- djemo da  trba  izmeniti   u  ovom   predjasnjem   ure- 
menlarnib   držana   nego   šio  je   naša.   Г   Parlamentu ■djenjn pojedinih  minisiarstava. Samo, gćspodo, takav 
i   u  državi   treba da   Se   poslovi   podele,   pa   JO   lako   i SC   rad   mora   ozbiljno   raditi   i   ja   se   U    lom   pogledu 
nas lo    koji    ima   da    radi    i    naš    Finansijski    Odbor. Slažem   sa   gospod.nom   dovanovieem,  da   ovaj   sadanji 
Finansijski   Odbor,  gospodo.   Ima da   ceni   i   utvrdi odbor ne može svršiti ovaj rad, naročito u roku kop 
budžet s obzirom na zakone koji  postoje.  Ne može, je spomenuo minietar -ospe lin  Marković.  Nogo bih 
gospodo, ni  Skupština  ni <П j eni  Odbori, a  prema  tome predložio   nešto    Iru-o.   l're  sve-a   možemo   pododbor 
ni   Finansijski  Odbor,   raditi  .protiv  zakona.   Kimu;- proširiti, a drugo najbolje bi bilo. kad bi vlada ura- 
sijski   Odbor  ne  može   ukinuti   one  ustanove   koje   po dila   i   podmda   gotove   odredba",   onako   isto   kao   što 
zakonu   postoje,  jer  bi  se  ni   taj   naein   mo-lo desiti, je   podmda   sam   z ikonski    predlog,   kad   bi    podnela 
da jednoga dana   Finansijski  Odbor  ukine  kasaciju nekoliko  paragrafa  u  kojima bi  bilo  bitno ono što 
i   da   dru-o-a  dana   ukine   sud   U   nekom   mestu   gle žel ino.   Stvar   treba   da   bude  kraća,   da   budemo   na 
j,   po zakonu postojao.   1   ovde nije  reč  samo o sudo- ("isto.   Poslamei  imaju   pravo  zakonodavne inieija'ive, 
vima   ne-o  i  o   drugim    na   zakonu    osnovanim    usta- loje  fakt, ali   tim se t reba  koristili  u  izuzetnim   prdi 
novama.   Svakako gospodin   Angjalić   po   svoj  prilici kama   kad   vlada   ne   izvrši   svoju   dužnost,   pa   onda 
nije na ovo  mislio, ali ja govorim  na  Sto  to  muže narodni  poslanici   kao   predstavnici   nareda  nju   za- 
izaći    i   svakako    naravno   sredjivanje    finausija    nije nude,   u   evom   slueaju   ka 1   predio- dolazi   od   jednog 
laka  stvar   i   ne   treba   se   varati   da   Ćemo   taj   posao ministra,  onda   ništa   nije   prirodnije   do  da   -ospodin 
lako  svršiti.   Sto  se  za   tri   godine   kvarilo,   nije   lako ministar n sporazumu  sa svojim .kole-ama  vrši  posao 
ispravili, ali s jedne strano mi  moramo to  raditi, a i ma da ostanemo u svojoj funkciji i to je najbolja 
s druge strane moramo  raditi sama  pravilnim  putem. im ra. 
Лко ustanove ipojediru'  u  našoj zemlji  ne inba  da Predsednik Miša Trifuncvić: Reč ima gospodin 
ostanu bdio zato, što nećemo da ih zadržimo ili zato, Angjćlić. 
što ne možemo da iii  plaeamn   onda  mia jedan jedini " Pavle Anejelić:  Ja  sam  bleo  kratke da  kažem, 
put,   ato  je  da   dl   Narodna   Skupština   ukine   enako povodom    „4)v()|,a    „()s|0lili:l    .lovanoviea,   da   mi    iz- 
kako Ustav propisuje. ,,,|(,(|a ,,,,  m(, ,,(,s]MMiln  jovanović nije  razuraep.  Ja 

U Ustavu piše da ee zakonom državne ustanove sam  za to  i svi  smo  х. i  to,  koliko ja  oeećam,  ovale 
zavode  ili   ukidaju.   Ali  gospodin  Šećerov   kaže:   to kao članovi  Zakonodavnog Odbora, da  se dodje do 
8e    može    einili    i    Kinansijskini    zakonom.    Da    vam jodne   liarmonije   izmelju   ovo-a   zakona   0   centralnoj 
kažem, gosjpodo', Finansijski zakon to je jedan preki uprav:, koji je  predložen  i  onih   uredaba   pojedinih 
sud. (dr. Uroš Stajić: Za ovaku priliku vrlo zgodan.) Ministarstava koje su postale zakoni. 1 baš zbog toga 
Ja   sam   uvek   i   na  svakom  mestu   bio   protiv   prckib j   ја   mislim   a   to  je  ideia   dra.   La/e   Markovii'a   koji 
sudova,   bilo da su   agddni   ili   nezgodni,   (dr.   Uroš jo učinio predlog zi odbor, ali držim, da mi ne mo- 
Stajić:   Ovo je   jedna   bolest.)   Ima   i   drugih   bolesti, ž,.,,,,,   poslan   tO   i   ako  se   proširi   taj   odbor.   Onda   će 
gOSpodo,   Kad  se   izgubi   puna   svest   i   vera   U eta'noel odbor   raditi   na   jednoj   sirani   a   na   drn-oj   vee   radi 
jednoga  stanja,  kad se može stvoriti  takvo  nverenje, Finansijski  odbor i  ou   je izvosne  stvari već nzao  na 
da   nekakva   ustanova   ne   vredi,   jer   jo   može   slistiti sebe   i   radi.   Zato  sam  ja   predložio   i   tako   treba   da 
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se razume, da so ova stvar ostavi ovako kako jo pred- siva, te  uredbe  imaju  riedostataika  i   moraju не me- 
Jožio Miuistareki »Savet i kako je odbor u svome izve- njati,   a   naročito   morace   se   menjati   prema   onome 
staju primio, jer se  tu  ostavlja da  se  za  sada  ovo kako gledište byde zauzeo Zakonodajni Odbor u  pi- 
prelazno  etauje   i  prelaz   iz   nezakonitog   u   zakonito tanju   nredjenja   centralne   uprave   i   prema   lome   CG 
stanje reguliie i reši liroj aadleštava i odelenja ured- se  te  uredbe  saobraziti.   Ха   primer, igoepodo,   ako 
liom. To je predvidjeno u čl'. 13. ovoga projekta i to Zakomodavni Odbor nadrje, da pojedina  Ministarstva 
je samo zato, što se ne može sada očekivati', da se treba ukinuli,   a   ima   takvib   predloga  i  u parnom 
na brzu ruku sprovede i što ue treba i da se predvide predlogu  vladinom  b  nredjenju   centralne  uprave  i 
odelenja koja treba ukinuli,   nego   bi po   mom   mi- onda ta nova  Ministarstva dobiće sasvim drugo  aro- 
šljenju   bilo   bolje, da   usvojimo  zakonski  predlog,  a djenje,   koje  ona   nemaju   po    ure Ibama    koje  danas 
to pitanje o ukidanju odredaba koje SU postale zakon postoje.   Dakie,  gospodo,   ja   ne   vidim,   kad   bi   mi   i 
i   0   stvaranju   uovili   uredaba   ostaviti   da   Finansijski proučavali   te   uredbe  pojedinib   min's; a ivlava,   da    li 
odbor sporazumno sa minisli-om reši i odredi kredite. bi  mi   rešili   to  pitanje  kako  treba.   Ха  primer, go- 
Ovo   je  jedno   prolazno   slanje,   koje   mi   ne   možemo epodo,   za   Ministarstvo   Pravde   i   sama   Vlada   pred 
sad odmah da  izmenimo.   Sve  one  institucije,  koje faze, da ono obubvali  Ministarstvo  Pravde i  Vera  i 
Sil   ustanovljene   uredbom,   ali   za   koje   je   Narodna ja   mislim, da   to   pitanje  ima  da  se  prouči  na     "voin 
Skupština   i   Finansijski  odbor  potpuno  nbedjeni,  da mesln  od   strane   vlade,   kako   Će   biti   pojedina   Mini 
ili   ne  treba   ukinut!;   one  će dobiti   i   kredite,  ;i  one starstva    prema    definitivnoj    odluci   zakona   o   cen- 
кбје ne trebaju  neće  ni   kredite dobili.  Zato ja  pred- Iralnoj   nnravi   i   onda   ima   Zakonodavni   Odbor   mo,- 
lažem, da predjemo na diskusiju član po član nacrta gućnosti   da   regulisc   ta  pitanja,   koja   će  doći   pred 
zakona    0 centralnoj  upravi, koja je pred nama  i da Zakonodavni Odbor. Ja  ne vidim dakle, u  toku   rada 
St;  pitanje  0  onim   uredbama,  koje su   postale zakon  i Zakonodavnoga   Odbora   kako   bi   Se   moglo  da   izvede 
o novim uredbama, ostavi da za sada reši  Finansijski na čVlo  Sto sve treba da  se izmeni   kod  uredaba   po 
odbor i pojedini ministri. jedinih   ministarstva,   kad   jos   nismo  doneli   đefini 

Dr. Slavko Šećerov:  Goapodo, ja nemam  ništa tivnu odluku, šla  spada  u  đelokruj;   rada   pojođinfb 
protiv toga, da se obrazuje jedan pododbor radi pre- rninietarstaVa.  Prema  tome, gospodo, izgleda  mi, da 
gleda  ovib    uredaba    o    organzaciji    pojedinib    mini- to   pilan^.ne   možemo   resiti,    nego   dl    Vlada   sama 
starstava,  lim pre »to  Zakonodavni odbor nije sam treba ovo da prouči i da u svoje vreme izadje sa pred- 
izvršio, ali da se dotaknem -pitanja da li može Finan- logom pred Zakonodavni Odbor, da omogući  rešenje 
sijski  Odbor  ukinuli   pojedina odelenja. toga   pitanja, da se ono  resi  kako  treba. 

Kao  što  znale, gospodo,   mi   smo   već   u   Finan- Jovan   Gjonović:   Gospodo,  lileo  sam  <la   kažem 
sijskom zakonu n  tačei 6. odredili   neke odredbe kako nekoliko   reči   i   da   skrenem    pažnju    Zakonodavnom 
da   se   smanji   broj   činovnika.   Tamo   smo   predloždi Odboru   na  ovaj   laki:  da  je  pododbor,  koji  je   radio 
parlamentarnu  komisiju,   koja  će da   izradi   predlog zakon o  uredjenju  centralne uprave,  primio ovakav 
i da  podnese  vladi,  kako  će da  se  smanji   i   reducira nacrt   kakav  je  čisto   radi   toga.  Što   se  onda   mislilo, 
broj    Činovnika.    F    samom    predlogu    o    centralnoj da će se  stići   da  se   ra/gledajn   uredbe  О  organizaciji 
upravi   u    čl.    13.   predlaže   se,   da   Se   nova   odelenja pojedinib   M inislarstava, da će one proći kro/.Zakono 
mogu   Stvarati   samo   na   osnovu    kredita    odobrenog- davni  Odbor i  da  ĆC se  re\;zij,;m   njibovom   regu'isali 
Sam  zakonski   predlog  nepredvidja   lakav  način   stva- uredjenje   pojedinib    M inislarslava.   Ali,   gospodo,   lo 
raiija  novih  odelenja.  Ja   mislim, da  je sasvim  opra'/- se  nije   desilo.   Zakonodavni   odbor   nije stigao   da   ili 
dano, da se obrne ta strana  i da se mogu da  ukidaju pretrese.   I  sve  te  uredbe ostale su  kao  zakoni.  Zato, 
pojedina   odelenja   lime   šio   se   krediti   obustavljaju. gospodi,   ja   nalazim,   da   ovaj   zakon,   ovakav   kakav 
Ja  mislim,  gospodo, da je  ovo   potrebno,  jer  za   ovo je,   ne   bi   trebalo  da   raspravljamo.   Ja   se   slažem   sa 
vreme  od   tri   godine stvorena su   mnoga   odelenja   u predlogom   gospodina   dovanovići   i   gospodinom   Mi 
Ministarstvima, koja su sasvim nepotrebna. Ja mislLm nistrora  pravde, da  bi  trebalo onoj sekciji, odnosno 
0   lome   ne   treba  da   Se   ubedjujemo,   jer   ima   mnogo pododboru,   koji  je   radio  ovaj   zakonski   predlog,  sla- 
odelenja i direkcija   nepotrebnih,  a   Narodna Skup- vdi  u dužnost da  ispita  uredbe  pojedinib  ministar: 
ština ee slaže д time da tre'ba administraciju uprostiti. stava i   da  ih   tim   načinom   izmeni.   Ja   osećam   i 

Sad je,  gospodo, pitanje, da   li  ćemo  mi  ubrzati razloge,  koje  je   i/.neo  gospodin   Angj   lić   i   gospodin 
laj   tempo  ili   usporili.   Fo  mome  mišljenju, gospodo, Šećerov.   Obično  odbori   kad   udjn   u   posao,   oni   vole 
sa gledišla   Finansijske situacije ja   mislim, da   treba da   rašire   svoju   vlast,   svoju   kompetenciju   takav   je 
taj    tempo    ubrzati   i   ukinuti     nepotrebna    odelenja. slučaj   i   sa   Finansijskim    odborom,    samo,    meni    ne 
Zalo stojim na stanovištu, da se Finansijskim zako- izgled i da bi bio zgodan put, da se tako i ovde učini. 
uom mogu pojedina   odelenja   raznih   ministarstava Jer ma se, kako se zakoni trajnoga karaktera donose. 
ukinuti.    Razume  se, da    uajpre  treba    Finansijski Budžet i  Finansijski zakon su zakoni  privremenoga 
odbor to da predloži  i Skupština da  usvoji, pa   tek karaktera.  Privremenim zakonima ne HKCMI se regU- 
onda   to   poslane zakon.  F  čl.   1(11.  Fslava  sloji  samo lišati   stvari,   koje   treba   da   rcgnlišii   zakoni   trajnog 
to,   da    se    nadlešlva   državna    ustanovljavaju    prema karaktera.  StOfera   ne  bih   bio  za  to,  da  se sad   i   preko 
propisima  zakona, ali   nigde ne stoji   u   Fslavu  da  se l'imuir-djskog   Odbora   rešavaju   pitanja   0   ustrojstvu 
državna   nadlešlva  ukidaju specijalnim  zakonima.  To mini-ta rsta\ a,  ne.»0  neka  se postara  vlada   i  Zakono- 
se naročito odredjuje u  Finansijskonl zakonu. Zato, davni Odbor da na zakoniti  način  rese ovo pitanje 
gospodo,   mislim,   da   je   stanovište   gospodina    Favle i   to   zakonom    trajnog   karaktera.   Toliko   sam    imao 
Angj.lica   ispravno   i  sa   gledišta   i   državnih    Finan- da   kažem   i  da   zamolim   Zakonodavni   Odbor,  da   od- 
sija čak  i  potrebno. loži diskusiju  o  ovome   pitanju,  dok   se pododbor  n'G 

Marko    Gjiiričić:    (lospodo,   ja    nisam    mogao proširi   i   ne  udje  u   rad. 
dobro   razumeti   gospodina   Ministra   Pravde  s   nje- Milorad Vujičić:   Molim  vas, gospodo, ja  srna- 
gov'm   predlogom   kako   će   se   to   praktički   izvest:. Iram,   po   mome   mišljenju,   posle   donošenja   ustava 
Jer  uredbe koje  su   bile  izdate  za   pojedina   Ministar- najvažniji    je    ovaj     zakon    o     uslrojslvu     centralne 
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uprave, a treći najvažniji zakon jeste zakon o ailmi- bodavnog Odbora i to \/. AVA razloga. Prvi je i glavni, 
nisti-ativnoj podteli zemlje. To su, gospođo, tri za- što je pododbor bio mišljenja, da ovaj zakon o ;is- 
kona, na kojima počiva celokupno zakonodavstvo, trojstvu centralne uprave treba da Inulo sto kraći i 
Stoga, gospodo, kao sto je lopo izneo g, Gjonović, da u njegu udje samo ono sto će imati stalan ka- 
mi smo ipropustili jodnu priliku i nismo mogli da rakter i sto se deće u uekom doglednom vremen\i 
resimo ove zakone odnosno da resimo uredbe, koje morati menjati. Daoias, kad je naša država nova i 
su postali zakoni za sva ministarstva. Stocra ne treba na iposletiku, kad i poslovi koje državna ujirava imn 
na prećac ovaj zakon rošava'i, nego da usvojimo da svršava jaraju s\ak m danom, nije mogućno laono 
mišljenje g.  Ljnbe J-ovanovića, koje se najbolje po- odrediti koji poslovi treba da snadnu u jedno mini- 
klapa sa   samom   stvari.   Mi   treba  da   LZVestimo  vladu slarstvo,  .1  koji   poslo\i   u drugo   ministarstvo.   1   kako 
i da zahtevamo od vlade, da podnese isoripno zakone jjcd  bude glasila odluka  Zakonodavnog Odbora, od- 
i)  ustrojstvu   centralne  uprave.   Kad   vlada   to   bude nosno   Narodne   Skupštine   u   pogled'u   ograničenja 
podnela, a ona će voditi raoiina o željama g.  Pavla nadležnosti   pojedinih   ministarstava,   izvesno   je,   la 
Angjelića  i Šećerova,   da   trka da   zavedemo   samo ta odluku  neće biti  toliko duga  veka; kolikog  veka 
Ome ustanove, koje SU polrelme, a nepotrebne usta- očekujemo da (•(■ biti onaj deo te materije, koji se 
nove da ukinemo sa cime ве svi slažete. Vlada Će raspravlja u ovom zakonu, l'a da se ne l)i zakon o 
nam dakle podneti iscrpne zakone, koji ee regul'Sati centralnoj Upravi svaki čas men jao, kiko vreme 'zi- 
sva pitanja a mi ('•ono ili kao Zakonodavni Odbor skuje, rešeno je u pododlioru, da se ovo p laip.e od- 
rešiti: laj lako važan zakon 0 nslrojslvu centralne loži za kasnije, onda kad linde ■donesen zakmi 0 een 
Uprave. Iralnoj upravi i kad Zakonodavni Odlor Innle primio 

Ministar Pravdo dr; Laza Marković: Goepodo, taj zakon i kad ga usvoji Narodna Skupština ii 
ja sam izneo predlog u najkoljoj niameri, <la ovaj za- smislu Čl, L33, 1 stava, onda da /a:konod ivni 0<lbor 
kou ispadne što bolji i što korisniji, jer vi vidite iz pretnpi isp'tivanjn poj(dinili nredaka o ustrojstvu 
ove diskusije, da nismo svršili jedan deo posla, a da ministarstava i da razgraniči nadiežm si pojedinih 
SG   traži  da   pristupimo  drugem   delu   posla.   C   čl.   13. minislarsl iva. 
OVOga zakona 0 urodjenj'U centralne uprave kaže se: Mi smo onda zauzeli stanovište, da je potrebno 
»uridjenje pojedinill ministarstava odelenja i ustroj- da Še nadležnost pojedinih minislarstav a opredeli za- 
slva njihova odre<i:(:e se uredliom, a uredjenja poje- kononi iz toga razloga, šio imamo ružnu praksu z.i 
dinih ministarstava bdredjena su već zakonima, jer ovo tri godine našeg državnog života, da su pojedine 
su uredbe proglašene kao zakoni. Mora se dakle izvr- цгапо državne uprave, prema tome kako su kad po- 
sili pregled n smislu predloga g.  L Jovanovića, da ledini ministri bili jači ili slabiji, išle iz jedinog mi 
to vlada  predloži  iii da  to sekcija  pndioži. .1 a  mislim, nistarstva   n d'rugO    da  je  to  proizvelo   nezgodne   po 
da  ie predlog g. Jovanovića ladji, da to vladi  nred- sleflice za samu državnu administraciju. Ја ne mpgn 
loži,  а  ја  ĆU   to  saopštiti   na   Ministarskoj   selnici   i   U la   v dim,   da   hi   se   Činjenicom,   da   je   izmakao   ovaj 
sporazumu sa a1.  Ministrom za  Izjednačenje Zakono- rok od pel  meseci  išla prdmenilo n lome stanju. Ja 
davstva  mi ćemo podneti izvesne najosnov rije prin- držim, <la još nvek pesioje oni razlozi, koji su posto- 
(dpe,   koji   treba  da   miju   u   ove   zakone.   Tako  dakle, jali  i   pre,  a   to je; da  Zakomulavni  Odbor  i   Narodna 
u  tom   pogledu  u pogledu   ustrojstva   pojedinih   mini- Skupština  prvo  rese ovaj zakon, pa  kad  vidimo кмко 
slarstava,   izvršiče   se   putem   zakona   izvesne   reforme Će   hiti   ureljena   cenlralna   državna    uprava   u   ovom 
li smislu  uprošćavanja. Zato  bih  molio, da  Zakono- zakonu, kad  vidimo koja  će  ministarstva  biti  obra- 
davni   Odbor   skine   sa   dnevnoga    reda   ovaj   predlog zovana    i    kako.   da   onda   tek    prisliipimo    rešavanjn 
zakona    0    imdjenjn    centralne    upravo   za    nekokko i   svršavanju   drugog del i   O'VOga   posla. 
dana,   dl   se  saohraze   li   predloži   pojedinih   ministar- Г   či.   13.  OVOga   zakona   iiodvidjeno  je, <hi   broj 
stava i onda o tome da raspravlja Zakonodavni Odbor; |   nadležnost   odoljenja   određjuje   se   uređ'bojn.   Ko 
(Crlasovi:   Vrlo dobro.) liko sam ja  mogao razalbrati  iz razgovora si  pojedi- 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Ima   reč  g,  dr, nim   članovima   Zakonodavnog   Odbora   i  [pododbora 
Svolislav   Popović, koji   je  izradjivao  ovaj  zakon,  pojavilo  se  mišljenje, 

Dr. Svetislav Popović: G.  Ministar Pravdo ima da s obzirom na tendenciju da se broj odoljenja umno- 
■pravo   Što je  izneo  ovaj   predlog.   Zakonodavni   Odlor žava,   možda   čak   i   bez.potrebe,  da  se   prepusti   uioil 
rešavao je ovaj   zakonski   predlog  o  centralnoj   drža- henoin   putu  samo odredjivanje  broja  odseka   U   poje 
vnoj   upravi   u   onom   momentu,   kal   je  očekivao,  da linim   minista rst v im i, a   hroj  odoljenja   da se  fiksira 
će imati vremena da u smislu cl, l-'.n. Ustava reši sve zakonom. 
uredbe o organizaciji pojedinih min,-'arstava, i s to^a Ja   mislim, da  su   to sve  etvari, koje možemo 
je  u završnom č'anu ovoga zakonskog projekta   re- lašiti u okviru ovog zakonskog predloga koji postoji 
čeno:  »Sve  uredbe o usirojstvu  pojedinih  ministar- i da stoga  treba ovaj zakonski  predlog da svršimo, 
stava,   predložene   Zakonodavnom   Odboru   u   smislu pa   ako   ga   usvojimo   u   Zakonodavnom   Odboru,   n 
čl.  L30, Ustava, imaće se saobraziti ovome zakonu i      ž la  i  u   medjuvremenu, da pristupimo  rešavanjn 
u njemu odrediti nadležnost pojedinih ministarstava«, i  ovog drugog pitanja, koje je vrlo dobro  potrgao 
Pododbor, koji je .raspravljao ovaj zakonski predlog, a.   Mmistar  Marković i da  nezavisno od  toga   kako 
bio ie na čisto s tim, da ovim zakuiskim predlogom će   glasiti   predlog   vladin   i   odluka   Zaikonodavnog 
nije  rešeno   pitanje centralne  upravo,   već da   treba Odbora  po ovom drugom pitanju, da  ovaj  prvi  deo 
rešili  još  dva   pitanja:   prvo,   razgraničenjje  nadlež- posla   svršimo,   I. j. da    raspravimo   ovaj   zakonski 
misli    izmedju    pojedinih   ministarstava    i   drugo,    po- pndlou  U  načelu  i   n  pojedi noslima, a  onaj drugi  deo 
deln   rada   n   samim   ministarstvima, podelu   ministar- posla da  svršimo   putem   posebnog   zakona, 
slava  na  odelenja  i  odseke.   Ali je  pododbor Zakono- Dr.  Ilija Šumenković:  da  bih  donekle  pomogao 
davnog Odbora  držao, da  nije dobro da se taj de io sto je rekao g. Popović. Zakonodavni Odbor ima 
'poslova   spaja   sa   onom    materi; ,    koja   je    raspra- d.,    pešava    uredbe   0    ustrojstvu    pojedinih    minislar- 
vljena   u   predlogu   koji   je   podnesen   p'eniimu   Zako- stava.   On   je   Ie   uredlie   odložio   rekavši,   da   ne   može 
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da ili resi, dok ве ne donese zakon o centralnoj nose uredaba prema ovome zakonu, a u isto vreme 
upravi. Sala, kad Zakonodavni Odbor ima <la re- etvoriti zakon o centralnoj upravi. Iz ovoga isku- 
šava zakon 0 centralnoj upravi, on ga odlaže re- stva, koje smo do sada doluli, izgleda mi, da je na- 
ka\ ši, da ne mo/e da ga resi, dok se ne resi pitanje o stala jedna vrsta razvlačenja sa pitanjima. Cim se 
nredliama o ustrojstvu niin'i^tarstava. Meni se čini, jedno pitanje jače vrete istakne, mi ga odmah gle- 
da   mi  tim  ulazimo  п jedan  eireulus vitioe'US,  iz  koje- damo da  gumemo  na  mdvo drugo  nadležno  telo,  ono 
ga ne liismo mogli iza('-i, niti bismo mogli na taj način opdt na treće i t. d. i mesto stvaranja pozitivni! ci- 
evrsiti poeao.  Ja   mislim,   da  mi   treba   nešto   kon- njonica za život, ini idemo od nadležnosti do nadlež- 
kretno da resimo — to je glavna stvar — da  mi  ono nosti   i   ne  einimo  nikakva   pozitivnoga   rada,   koji   se 
što nam dodje do ruku rešavatno. Da bi se pravilno od nas želi. 
moglo rešiti pitanje o uredbama o ustrojstvu pojedi- g toaa bih vas ja molio, da ovo u načelu pri 
nili  ministarstava,  treba da   postoje   izvesne   gene- mimo i da pređjemo na pojedinosti ovoga zakona. I' 
ralne. osnovne ideje o tome. Te generalne, osnovni koliko se ne budemo složili i ne budemo cdmab mi 
ideje   sadržane   su   u   ovom   zakonskom    predlogu. ..;; dovesti u vezu sa nredliama, koj- su uzakonjene, 
S  toga sam ja  m'išljenjai da  mi   uzmemo u  prstrea avakako će i gospodin Ministar o tome guvcriti i on 
ovaj   predlog   s   tim,   da   o Imah   odredimo   jednu   ko- ća  imati   tu da   kaže  svoju   ree,    pa    ćemo    vee    timn 
misiju, jedan pododbor, koji oe uzeti u pretres i sve ubrziiti   posao. Ja mislim, da  je ovako  moguće  ra- 
ured'be q  ustrojstvu pojedinih  ministaretava  i  i/.ra- .diti. 
diti ih na osnovi ovih   glavnih,   osnovnih   principa, Predsednik Miša Trifunović:  Reč ima g. Gjc- 
sadržanih  u  ovom zakonskom  projektu. novie. 

Predsednik  Miša Trifunović:   Ima  ree g.  Mini- Jovan Gjonović:  Posle ove diskusije, ja molim, 
star  Pravde. da  čujete  kako glasi  Član   13.   ovoga    zakona:    (('ila 

Ministar   Pravde dr.   Laza   Marković:   da   ne elan L3.), 
smatram, gospodo, da stvar stoji ovako, kako je iz- Dakle molim vas, gospodo, meni se čini-, da bi 
neo  g,   poslanik   Sumenkov'ie  i  Miiisao ji    moga   malo- sa. onim   uredliarskim duhom   trehali   već   jedanput da 
predjasnjeg govora  bio taj. da će vlada  podneti  iz- iprekiuomo.   A   mi   nećemo sa  njim   prekinuti  onda, 
Vesne čisto principijelne, načelne   predloge,   u    po- ako donesemo ovaj ovakav  zakon  sa  njegovim čla< 
idrdn  uredjenja pojedinih  ministarstava  i da  se na nom 13. 
laj  način   ona   raznolikost,  ona,   kako  da  kažem,   rasi- Ovaj   je   zakon,   ovakav   kakav   je,   mogao   proei 
renoet  u   uredjenju.   u  organilzaciji pojedinih   mini- kroiz pododbor, samo s toga, što su pred nama onda 
staratava otkloni tako da to biide jedna boza, na ko- bile uredbe i što je bilo roka za njihov pregled i re- 
joj će  posle   nadležni   ministri,   putem    Kraljevske Savanje. Ali rok je izišao i mi sad moramo ono što 
nredlie, u smislu čl.  13. ovog zakona, izviti detaljnu je  važno  za  organizaciju   Ministarstva  da   nšavamo. 
organizaciju, ali da na neki način veo damo tu orna- Kad  ne  možemo  da   razgovaramo  o  uredbama,  jer 
ni/aeijn   samim   ovim   zakonom,   da   mislim,   da   je   te nam  je  rok   za   to   istekao,  onda   moramo da  unesemo 
bas   u   interesu   onoga   mišljenja,   koje   se   ovde   eesto kao  sastavni   deo  OVOga  zakona, sve što je  u glavnim 
ističe, da  ne treba vladi ostavljati  šire  ruke  u po- linijama   potrebno   reći   o  organizaciji  ministarstva. 
Igledu    uredhodavne    vlasti.     Prema     tome,    gospođo, *'■   Šumeiikovie   kaže:    pre    nismo    rešavali    0    nred- 
nema  nikakya    razloga  taj   ptredlog   cd'biti    U    toliko hama,  jer  nije   donet   ovaj   zakon,  a   sad   ne   možemo 
ipre.  Što je  ovakav   put,  kakav je   izneo  g,   Ljuba   do- da   rešavamo o zakonu, jer  ne  rešavamo o  nredliama. 
vanovie.   daleko   praktičniji.   Mi   Ćemo   se   odmah   spo- lo   je,   kaže,   eireulus    vitiosus.     Pre,    istina,    nismo 
razumeti; i Vlada i Zakonodavni Odbor. Ako sama mogli   resavati  uredbe  radi  zakona, a  sada  ne  tno- 
Sekeija   to   raspravlja,   biće   polrelme   pozivati    poje- ženio   zakon   radi   nredaha.   To   nije   eireulus   vitiosus 
din,   ministre  i   resavati   i   tu  Će   onda   hit'i    veće   teš- kb hoće da shvati, da je zakon bio kijue.prema kome 
koće. hi se uredbe rošavalc. Sada ne znači, <la mi n ■ mo- 

Pređeednik  Miša Trifunović:   Ree  ima  g.  Ou- žemo resavati ovaj zakon zato. Sto ne možemo  resa- 
brović. vati   uredbo.   Mi   OVaj  zakon   ne   smemo   samo   pustiti 

Dr. Pavle Cubrović: Хаша je neophodno po- '-1" га<1ј toga, sto nismo stigli da resimo uredbe. Po- 
trebno   da što   pre   doneseim;   zak i   centralnoj trcbno je u nj uneti osnovne odred'be o organizaciji 
ui ravi. Razloge Sto je potreVno da se donese taj za- mimstarstava. 
kon.  misli la   nema potrebe da   navodim.   Ako  lio- .     i;

S  ,l1-11, npmojte kri\iti  nikoga,  ako ostane  i  da 
ćete da Ustav što pre primenimo na život, onda mo- Vl:l'.''1 stavimo odrešene ruke da donosi opet uredim. 
ramo   da   učinimo    taj   prvi    korak,    da    se    jedanput Boljeje  da  u   ovaj  zakon   unesemo  o-novne   linije,   o 
funkcije državne uprave central'su 'i da se znaju ог- Organizaciji Ministarstava nego da organizaciju 
gani, koji imaju da vrše ta funkcije. Vlada kad je '^1'11 vl:i;!il uredbama. Eto, radi to-a sam ja potpo- 
ovo podruda, ona je već time učinila predlog, a ne mogao predlog ^- Jovancvića, da na taj način zave- 
zalo  da   nas   podstrekne da  joj   ponovo <lajemo   inici- žurni   Vladi   ruke.  <la   n:   ^iiože   i   dalje   uredhama   re- 
jativu iza druge predloge. šavatj tako krupna pitanja. To sam bteo da kažem. 

Ja nisam bio mišljenja, da Zakonodavni Odbor (Glaspvi: Da glafiamo.) 
Ide sa ove pozicije, koju je stvarno vlada postavila. Predsednik Miša Trifunović:  Gospodo, da ipri- 
nego  sam   za   to. da   u   načelu   to  usvojimo   i   da   pre- stupimo   rešenje.   Imaju  dva   mišljenja,  dedno je  mi- 
djemo   na   pojedinosti   ovo^a   predloga   zakona. Sljenje, g.  An^jidča,   pismeni fpredlogj  i  g.   PopOVlĆa 

Što se tiče uredaba, koje su uzakonjene, a koje i drugova, da treba produžiti i  primiti ovo u načelu 
mogu  hiti  u  i/.vesnoj  suprotnosti  sa ovakvim   predio- i   U   pojedinostima,  a   ostaviti  dalje   Vladi   da.  što  se 
zima,  ja mislim, gospodo, da Ćemo mi  u tome pitanju ,1("'('   uredjenja   Ministarstava  "i   nadležnosti   i  pojedi- 
raditi   u  saglasnosti   sa   epspodinom   Ministrom   i   mi nih  odnosa, da to donese kakvim  zakonom. 
nećemo ovaj zakonski predlog pretrčati, nego ćemo Drugo je mišljenje Predsednika Odbora i izve- 
Igledati   i   uzimali  u  obziri   uredhe,   koje  su   do  sada štioca  odbora   i   većine članova, da   ovo  pitanje, zbog 
postale   zakoni.    1- na   taj   način   čemo   nšavali   i   od- toga   što   nismo   mogli   da   ga   rešimo   uredhama   koje 


